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 المستخلص

ححضٍز سهسهت يٍ انشٌونٍخاث َاَوٍَت انًساو بئسخخذاو أحذد  طزق حى فً هذا انبحذ  

انعوايم انًؤرزة عهى انخزكٍب انبهوري وانشكهً نهشٌونٍخاث حًج دراست حأرٍز كافت . نهخحضٍز

وَجحُا فً . سيٍ عًهٍت انبهورة وانضغط ،درجت انحزارة ،انًحضزة يزم يصذر انلأنويٍُوو

و لأول يزة فً هذا انبحذ ٌخى . وَاص  ZSM-5 ،فوجاساٌج ،ححضٍز سٌونٍج يٍ َوع اَانسٍى

. نعُصز الأنويٍُوو نخحضٍز يادة انشٌونٍج اسخخذاو يادة َخزاث الأنويٍُوو كًصذر رئٍسً

، وحًج دراست َخائج عًهٍاث انخحضٍز بواسطت اسخخذاو حقٍُت يطٍافٍت الأشعت ححج انحًزاء

وحى حوصٍف انسهوك انحزاري باسخخذاو  ،وحٍود الأشعت انسٍٍُت و انًاسح الإنكخزوًَ انضوئً

إيخشاس غاس انٍُخزوجٍٍ انًسال فً وحى اسخخذاو . طزٌقت انخحهٍم انحزاري انوسًَ وانخفاضهً

وحًج دراست سعت الاسخبذال . كانفٍ 77انخوصٍف انسطحً نبعض انشٌونٍج عُذ درجت حزارة 

 .ٌوًَ نهعٍُاث انًحضزة باسخخذاو يحهول اٌوٌ انٍُكم ويحهول اٌوٌ انُحاصالأ
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ABSTRACT 

 In the present research work a series of nanoporous zeolites are synthesized 

using the most up to date methods of preparation. The different parameters 

influencing the morphology of the synthesized zeolites like aluminum source, 

temperature, time of crystallization and pressure have been extensively studied. We 

succeeded to prepare Analcime, Faujasite, ZSM-5 and NAS zeolites. The use of 

aluminum nitrate as source of Al is used for the first time in the synthesis of such 

zeolites. These results are complemented by FTIR, PXRD, and SEM-EDAX 

techniques. The thermal behavior is characterized by TGA and DTG methods. The 

surface textural properties (SBET, St, and Vp) of some zeolites are characterized using 

N2-adsorption/desorption at 77K. The ion exchange capacity of the prepared samples 

is investigated using Ni
2+

 and Cu
2+

 ion exchange in aqueous solutions. 

 

 

 


